

论著

硼替佐米上调fas、bcl2l12、caspase-9和caspase-3基因表达

卓志红¹, 牧启田²△, 张乐鸣², 欧阳桂芳², 张怡², 楼燕如²

1 宁波大学医学院, 浙江 宁波 315211; 2 宁波市第一医院, 浙江 宁波 315010

收稿日期 2008-7-10 修回日期 2009-2-18 网络版发布日期 2009-8-13 接受日期 2009-2-18

摘要 目的: 探讨硼替佐米诱导慢性粒细胞白血病细胞株K562细胞凋亡及新基因bcl2l12在其中的作用。方法: MTT比色法观察硼替佐米对K562细胞的生长抑制作用; Annexin-V标记和线粒体跨膜电位 ($\Delta\psi_m$) 分析细胞凋亡; RT-PCR方法检测0、6、12和24 h fas、bcl2l12、bcl-2、bim、bax、caspase-3和caspase-9基因表达变化。结果: 硼替佐米抑制K562细胞生长呈时间和剂量依赖性, 24 h和48 h半数抑制浓度分别为161.41 nmol/L和96.33 nmol/L; 硼替佐米诱导K562细胞凋亡, 12 h Annexin-V阳性细胞就开始增高, 并呈时间依赖性, $\Delta\psi_m$ 减低; RT-PCR显示fas、bcl2l12、caspase-3和caspase-9表达增高, 但bcl-2、bim和bax表达无明显改变。结论: 硼替佐米可以抑制K562生长并诱导凋亡, 上调fas、bcl2l12, 使线粒体膜电位下降, 激活caspase-9和caspase-3基因, 促使DNA发生断裂可能是其诱导凋亡的机制之一。

关键词 [硼替佐米](#) [K562细胞](#) [基因](#), [bcl2l12](#); [半胱氨酸天冬氨酸蛋白酶类](#)

分类号 [R363](#)

Up-regulation of mRNA expressions of fas, bcl-2, bim, bax, caspase-3, caspase-9, and bcl2l12 in K562 treated with bortezomib

ZHUO Zhi-hong¹, MU Qi-tian², ZHANG Le-ming², OUYANG Gui-fang², ZHANG Yi², LOU Yan-ru²

1 Medical College, Ningbo University, Ningbo 315211, China; 2 The First Hospital of Ningbo, Ningbo 315010, China. E-mail: muqitian@163.com

Abstract

AIM: To detect the treatment of K562 leukemia cells with bortezomib altering the expression of genes fas, bcl-2, bcl2l12, bim, bax, caspase-9 and caspase-3. METHODS: MTT assay was used to detect the inhibition of proliferation. Apoptosis was detected by Annexin-V staining and mitochondrial transmembrane potential ($\Delta\psi_m$). RT-PCR was used to analyze the mRNA expressions of fas, bcl-2, bcl2l12, bim, bax, caspase-3 and caspase-9. RESULTS: Bortezomib caused a time- and dose-dependent inhibition of cell proliferation and IC50 of 24 h and 48 h were 161.41 nmol/L and 96.33 nmol/L, respectively. At the concentration of 104 nmol/L, bortezomib induced apoptosis in a time-dependent manner, including increasing annexin-V positivity and decreasing the $\Delta\psi_m$. RT-PCR showed that bortezomib up-regulated the mRNA expression of fas, bcl2l12, caspase-9 and caspase-3, but mRNA expressions of bcl-2, bim and bax did not changed obviously. CONCLUSION: Bortezomib inhibits the proliferation of K562 and induces apoptosis, in which fas, bcl2l12, caspase-9 or caspase-3 gene is one of the main genes taking part in.

Key words [Bortezomib](#) [K562 cells](#) [Genes](#) [bcl2l12](#) [Caspases](#)

DOI: 1000-4718

通讯作者 牧启田 muqitian@163.com

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(4487KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ 本刊中 [包含“硼替佐米”的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [卓志红](#)
- [牧启田](#)
- [张乐鸣](#)
- [欧阳桂芳](#)
- [张怡](#)
- [楼燕如](#)